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 במה תורנית חינוכית לבוגרי הישיבות156

הדפס 
וקח 

הביתה 
לשבת

שהם  והסליחות,  הרחמים  בימי  נמצאים  אנחנו 
ה', כמו שכבר אמרו חכמים שזה  ימי רצון לפני 
מרומז בראשי תיבות של הפסוק 'אני לדודי ודודי 
לי', שהם ראשי תיבות של אלול. אם אנחנו נתקרב 
לה' )שנמשל כמו שהיה דודי( יהיה גם דודי לי, וגם 

יעשה את רצוננו.

לה'?  אהבה  מראים  איך  לדודי,  אני  עושים  ואיך 
בין במצוות  ה',  ידי שעושים את רצון  כמובן על 
שבין אדם למקום ובין במצוות שבין אדם לחברו. 
מצוות שבין אדם למקום כולם יודעים שיש מצוות 
המשפחה,  וטהרת  כשרות,  שבת,  שמירת  של 

לימוד תורה.

כל אחד  לא  לחברו  אדם  שבין  עניינים  על  אבל 
יודע מה שמוטל עליו, ויש בזה הרבה דרגות. דבר 
ראשון לא להזיק ולא לגזול, ואפילו גזל כל שהוא, 
ליב  אהרן  רבי  הגאון  מורי  שאבי  יודעים  כולם 
שטינמן ז"ל זכה לאריכות ימים וחי מאה וארבע 
מאה  כל  של  נפש  חשבון  עושה  וכשהיה  שנים, 
בגזל,  אחת  פעם  שנכשל  הצטער  תמיד  שנותיו 

ואין לו אפשרות לתקן את זה. 

הסיפור היה לפני מלחמת העולם, כלומר בערך 
לפני שמונים וחמש שנים, הוא היה במדינת שוויץ 
בעיר לוגאנו, והלך ברחוב, ותוך כדי הליכתו בלי 
שישים לב קטף פרח מחצר של גוי, בלי לשאול 
אותו רשות, כי היה תפוס במחשבות ולא שם לב 

למה שעושה. 

וכעבור שנים רבות בא אליו אחד שאמר שנוסע 
לעיר הזאת אז נתן לו כסף שילך לרחוב זה וזה 
מספר זה וזה, וישלם לגוי עבור הפרח, ואז התברר 
שהרחוב אמנם קיים אבל הבית כבר שנים רבות 
לא קיים ונשאר שם רק מגרש חניה, ואי אפשר 

לדעת להיכן הלך אותו הגוי.  ובכן, זה מה שהטריד 
יהודי צדיק בן מאה וארבע - איך משלמים לגוי 

בעד פרח שנקטף.

הלכה,  עוד  יש  ולגזול  להזיק  האיסור  מלבד 
שאסור לצער את השני, לא תונו איש את עמיתו, 
ועוד יותר יש גם דין שלא רק שלא לצער אלא גם 
מצוה למנוע את הצער של השני, להבין מה חסר 

לו ולעזור לו כמה שאפשר. 

באחד  מעשה  מובא  ע"א(  ס"ו  )דף  נדרים  בגמ' 
שביקשו ממנו לשאת לאשה את בת אחותו, וכיון 
שלא הייתה נאה סירב להצעה ונדר שלא יתחתן 
איתה, והביאו אותה לביתו של רבי ישמעאל, ורבי 
ישמעאל מיד הבין שרק בגלל עניות אינה נראית 
טוב, ויש לה שן תותבת לא מוצלחת שגורם שהיא 
לא תהיה יפה, וציווה ר' ישמעאל להחליף לה בשן 
של זהב, וקנו לה בגדים נאים וייפו אותה, ואחרי 
מהאישה  האם  בני,  ישמעאל,  ר'  אותו  שאל  זה 
הזאת נדרת שלא תתחתן איתה, אמר לו לא, )כי 
עכשיו נראית טוב מאוד( והתיר ר' ישמעאל את 
הנדר שהיה בטעות, וכתוב בגמרא שר' ישמעאל 
בכה אחרי זה מרחמנות על בנות ישראל שמחמת 

עניות לא נראות טוב ולכן לא מתחתנים איתן.

רואים מזה איזו רגישות והבנה היה לר' ישמעאל 
להבין מה בדיוק הבעיה, ולסייע שלא יהיה צער 

לבת ישראל. 

עוד דרגה יש, גם כשאין לו אפשרות לעזור אבל 
לפחות להתעניין במצבו של חברו, שזה כבר נותן 

לשני הרגשה טובה. 

כתוב אצל משה רבינו )שמות, ב, י"א( ויגדל משה 
נתן  ופירשו חז"ל  וירא בסבלותם,  ויצא אל אחיו 

זה  על  וכתוב  עליהם,  מיצר  להיות  ולבו  עיניו 
במדרש )שמו"ר פ"א ל"ב( שאמר לו הקב"ה שכיון 
לראות  כדי  מעסקיו  וסר  ענייניו  כל  את  שעזב 
מנהג  בהם  ונהג  ישראל  של  וצערן  בסבלותם 
אחים, לכן גם הקב"ה עזב את כל המלאכים ודיבר 
רק עם משה מתוך הסנה. והנה אפילו שמשה לא 
יכל לעזור להם, אבל עצם הדבר שהלך לראות 
בסבלותם ולהשתתף בצערם קיבל על זה שכר 

שהקב"ה ייחד את הדיבור אליו באופן פרטי.

----
רק  הכוונה  אין  חברו,  של  במצב  כשמתעניינים 
חלק  בכלל.  הרוחני  מצבו  גם  הגשמי,  למצבו 
גם  היא  יד  לו  ולהושיט  לשני  לדאוג  מחובתנו 
בזה, לעזור לו להתחבר לרוחניות, למצוא שיעור 
תורני שמתאים לו, לעזור לו למצוא מניין מתאים 
מקום  להיות  צריכה  כשהמחשבה  לתפילה. 
שיעלה את האדם. וודאי זה גם המעלה של 'חלקי 
בקהילתי' שפועל ומפעיל לעזור לכל הנצרך לכך, 
ביתו,  ואת  אותו  ולחזק  חיוני  רוחני  מזון  לו  לתת 

והקב"ה יעזור שיצליחו.

וצריך לדעת שיש הרבה מעלות לקהילה, כמובן 
בגמ'  כדאיתא  ראויה,  הנהגה  לה  שיש  בתנאי 
רבו,  במקום  אדם  ידור  לעולם  ח'(,  )דף  בברכות 
שכל זמן ששמעי בן גרא קיים לא נשא שלמה את 
בת פרעה. שעצם הנוכחות של רבו ומנהיג ראוי 

מונע מאדם לעשות דברים לא טובים.

במצוות  מושלמים  להיות  שנזכה  יעזור  הקב"ה 
שבין אדם לחבירו ובין אדם למקום ונזכה לשנה 

טובה וכתיבה וחתימה טובה.
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הלכות ראש השנה
האם נשים מחויבות במנהג 'התרת נדרים'? האם חזן בימים נוראים יכול 
מותר  מה  ואחד?  אחד  לכל  הנוגעות  שופר  הלכות  הן  מה  כסף?  לקבל 
ראש  של  השני  ליום  נרות  מדליקים  ומתי  שופר?  תקיעת  לפני  לאכול 

השנה?

שאלה: 
האם יש עניין הלכתי להוציא את חוטי הציצית מחוץ לבגדים?

תשובה: 
הלכה זו של הוצאת הציציות מובאת במשנה ברורה, ומבוארים שם בדבריו 
שתי סיבות לדין זה. ראשית הוא משום שבתורה כתוב בנוגע למצות ציצית 
הבגדים  בתוך  הציצית  חוטי  את  שמכניסים  ואלו  וזכרתם',  אותו  'וראיתם 
ואינם מוציאים אותם החוצה מעלימים את עיניהם ממאמר הכתוב. טעם 
נוסף הוא משום שבהוצאת חוטי הציצית מראים ששייכים ללגיונו של מלך, 
וכמו שאדם שהיה חפץ להתנאות במתנה שהוא קיבל מאדם נכבד, כך גם 

בנוגע למצות הציצית.

שאלה: 
האם נשים הן בכלל מנהג עשיית 'התרת נדרים' בערב ראש השנה?

תשובה: 
לבקש  הנדרים  התרת  בשעת  השנה  ראש  בערב  הנוהגים  אנשים  ישנם 
גם בשם נשותיהם את התרת נדריהן, וזאת על פי המבואר בשולחן ערוך 
שאשה יכולה לשלוח את בעלה להתיר את נדריה, אולם רוב הנשים סומכות 
על כך שהן תהיינה ב'כל נדרי' בליל יום הכיפורים, ובתפילה זו מתירים את 

הנדרים של כל הנוכחים בבית הכנסת.

שאלה: 
בבית כנסת מרכזי בשכונה ביקשו ממני להיות שליח ציבור במוסף 
של ראש השנה, והציעו לי תשלום נכבד עבור התפקיד. האם יש לחזן 

בעיה לקחת כסף על 'עבודתו' בראש השנה?
תשובה: 

טוב יעשה חזן זה אם יתפלל תפילה חשובה נוספת בבית הכנסת הזה, כגון 
עבודתו.  על  ליטול שכר  יכול  ואז  וכדומה,  ראש השנה  ערב  סליחות של 
הנעשית  עבודה  על  שכר  לקחת  שאסור  אומרים  שיש  הוא,  לכך  הטעם 
בשבת או ביום טוב, אולם כשנוטל שכר זה על ידי 'הבלעה' הדבר מותר, 
והבלעה פירושו שמכניסים וכוללים את שכר פעולת השבת בשכר המשולם 
עבור עבודה שנעשתה ביום חול, ובזה אין ניכר שהשכר משולם על עבודתו 

בשבת.

שאלה: 
בבית הכנסת אצלנו עושים בכל שנה קידוש לפני התקיעות, ושמתי לב 
שישנם אנשים שנשארים במקום ולא משתתפים בקידוש הזה, ולא 
נראה לי שהאנשים האלו מתענים בראש השנה. מה הסיבה שהם לא 
משתתפים בקידוש? האם ישנם הוראות הלכתיות בנוגע לקידוש זה?

תשובה: 
ישנה הלכה כללית שקודם עשיית מצוה שמחויב בה אסור לאכול סעודה, 
ולכן מבואר בפוסקים שאסור לאכול קודם קיום מצות לולב, קודם קריאת 
המגילה בליל פורים, קודם בדיקת חמץ וכדומה. הלכה זו נוגעת גם למצות 
שופר, ולכן יש מהפוסקים שכתבו שאסור לקדש ולאכול קודם התקיעות, 
והחמירו בדין זה עד כדי כך שבזמן שהייתה התפרצות של מגפת החולירע 
הורה הגאון רבי עקיבא איגר זצ"ל שמי שלא מרגיש טוב ילך לביתו אחרי 
התקיעות ולפני תפילת מוסף בשביל לקדש ולאכול ארוחת בוקר, ולא יקדשו 
קודם תקיעת שופר משום האיסור הנ"ל, וכך נהג גם הגאון רבי שלמה זלמן 
אויערבאך זצ"ל, כאשר בשנים שהוקשה עליו להמתין עד אחרי התפילה 
בלי לאכול, היה מתפלל במניין מוקדם, ולאחר התקיעות היה הולך לביתו 

לקדש ולאכול, וחוזר לבית הכנסת להתפלל מוסף במניין מאוחר 
יותר. וגם זאת היקל רק ביום השני של ראש השנה, שבו מצוות 
שופר הוא רק מדרבנן, ולא במצוות דאורייתא של היום הראשון.

שגרירי יהדות
)ר"ה ט"ז(. בואו  "אמרו לפני מלכויות – כדי שתמליכוני עליכם" 
נחשוב לרגע, באיזו צורה אנו ממליכים באופן מעשי את הקב"ה 
ה'  הרי  ומעולם,  מאז  ה'  של  במלכותו  מכירים  אנו  הרי  בר"ה, 
הוא האלוקים שהכרנו והאמנו בו לחלוטין בעבר ובהווה, ובמה 

תתבטא בפועל ההמלכה החדשה שלנו את ה'?

עומד לו כל יהודי כשר בר"ה ובפיו תפילה ענקית: "וידע כל פעול 
כל אשר  ויאמר  יצרתו,  כי אתה  יצור  כל  ויבין  כי אתה פעלתו, 
לנו  ישראל מלך". האמנם באמת אכפת  ה' אלוקי  נשמה באפו 
נידח שאינו  יצור  נמצא  העולם,  בקצה  נידח  במקום  שאי שם, 
יודע על קיומו של מלך עולם, הרי בקושי אכפת לנו על סביבתנו 

הקרובה? 

תפקיד  מאיתנו,  אחד  כל  של  התפקיד  גודל  על  מכאן  למדנו 
היסטורי שבו יגלה כל בן העם היהודי לכל באי עולם שה' אלוקי 
ישראל מלך! כי מעבר לחובה האישית שיש לנו כיהודים למלא 
יהדות"  "שגרירי  להיות  ענק  תפקיד  גם  לנו  יש  ה',  רצון  אחר 

ולהאיר את העולם. 

איך מתפללת כל אם יהודייה בהדלקת נרות השבת? "וזכני לגדל 
זרע  יראי אלוקים, אנשי אמת,  ה',  ונבונים, אוהבי  בנים חכמים 
זוהי  העולם".  את  ומאירים  בתורה  עוסקים  דבקים,  בה'  קודש 
שאיפתה של כל אם בישראל שבניה יאירו את העולם. לא פחות. 
כי 'יהודי הוא תפקיד' ומתוקף תפקידו של כל יהודי באשר הוא, 

להאיר את העולם בלפיד אנושי של אמונה בה'.

הבה נביט בסביבה הקרובה ונחפש כיצד להאיר את מלכות ה' 
במקום הייחודי שלנו. אין ספק שבתוך כל קבוצות החרדים לדבר 
ה', מוטל דווקא עלינו - בוגרי הישיבות הנמצאים במרחב הכללי 
וישיר עם הציבור  וייחודי. אנו באים במגע קרוב  - אתגר גדול 
הכללי שאור האמונה עדיין לא האיר בלבבו. עלינו לדעת שבין 
נחשבים  אנחנו  בתפקיד!  אנחנו  לא,  אם  ובין  בכך  נרצה  אם 
של  הרשמיים  נציגיו  וכביכול  היהדות'  כ'שגרירי  בעיניהם 
אלוקים... הם מצפים זאת מאתנו ללא מילים, ונשמתם היהודית 

כמהה לקורטוב של אידישקייט מחממת לב.

שוב  מצהירים  אנו  שבו  יום  ר"ה,  של  השנתית  ההמלכה  ביום 
תפקיד  את  לאמץ  נחליט  היהודי,  לתפקידנו  נאמנותנו  על 
'השגריר' הזה בשמחה, ונשים לב כיצד למלא את התפקיד הזה 
במקוריות וברגישות. אחינו הרחוקים – וגם הקרובים - אלו שלא 
דווקא  לנו.  כולם מצפים  מצאו את מקומם בחברתנו החרדית, 
לנו, שנמצאים במקומות שאחרים אינם מגיעים אליהם, אנחנו 
שעובדים איתם כתף אל כתף, אנחנו עם השפה הייחודית שלנו, 

ללא התנשאות וללא זלזול, בגובה העיניים ובקרבת הלב. 

הביטחון שמעניקה  על  אמונה,  אורה של  על  להם  נספר  בואו 
התפילה, 'נרגיש' להם את השבת היהודית, נזמין אותם לביקור 
משותף בהיכלי התורה, נראה להם דוגמא אישית ליושר ומוסר 
עבודה יהודי, נגלה להם מהי גמילות חסדים, מהם חיי משפחה 
נאמנים וקדושים, נחפש סביבנו את אותם נערים ונערות בשולי 
חברתנו הזקוקים לבית חם ותומך או מסגרת מתאימה. אם נעשה 

זאת, נמלא בכך את תפקידנו היהודי בעולם. 

המיוחדת  השליחות  את  למלא   - השנה  בראש  שכזו  החלטה 
הצהרנו  שאכן  מושלמת  הוכחה  תהיה  הציבורי,  במרחב  שלנו 
נאמנות מעשית לעוד שנה של מלכות ה'. הצהרה שוודאי תזכה 

אותנו בעוד שנה נפלאה ושמחה.

הרה"ג אפרים קרלינסקי, מורה הוראה

יש להם  חלק

הרב ברוך צבי רענן

טור        אורח
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מותר  הדחק  שבשעת  שמכיוון  שכתבו  הפוסקים  מן  יש  זאת,  לעומת 
לטעום משהו קודם קיום המצווה, גם כאן אפשר להתיר אכילה מועטת 
נהגו  ולכן  רבות,  שעות  בתפילה  לעמוד  לאנשים  שיש  הקושי  משום 
במקומות רבים לקדש קודם התקיעות ]ולא לאחריהן, בשביל לא להפסיק 

בין תקיעות אלו לתקיעות שבסדר המוסף[.
ומסוגל  לו,  עומדים  שכוחותיו  מי  כדלהלן.  היא  למעשה  בזה  ההוראה 
התקיעות,  קודם  יאכל  שלא  עדיף  מוסף,  אחרי  עד  לאכול  ולא  להמתין 
ויסתפק בשתיית מים לפני התפילה, שהיא שתיה המותרת לכתחילה. וטוב 
לעשות כן גם בשביל לא להיחשב ל'מתענה עד חצות', דבר שאסור ביו"ט.
יכולים  ולשתות,  לאכול  בלי  בתפילה  להתרכז  להם  שקשה  אלו  ואותם 
לא תחשב  להיזהר שאכילתם  צריכים הם  אולם  קודם התקיעות,  לקדש 
 2-3 מקסימום  שהוא  'כביצה',  בשיעור  עוגות  לאכול  לא  ויזהרו  'סעודה' 
רוגלעך, ושאר אכילתם תהיה מפירות, שתיה חמה וכדומה, שבהם אין את 

הגבלת השיעור הזה.
'מסתכן'  התקיעות  קודם  מלאכול  הנמנע  תוקע  שבעל  מורה  הניסיון 
בקושי בקיום התקיעות בצורה זורמת וחלקה, והחכם עיניו בראשו שלא 
יצא שכרו בהחמרתו להימנע מאכילה קודם התקיעות, בהפסד התקיעות 

באופן מהודר.

שאלה: 
ידיעת הלכות התקיעה בשופר והטעויות שקורות במהלך התקיעות 
בנוגע  ההלכות  הן  מה  לידו.  שעומד  ולרב  תוקע  לבעל  נוגעת  ודאי 

לתקיעת שופר שאותן צריך כל אחד מהשומעים לדעת?
תשובה: 

ישנם שלושה פרטים בהלכות שופר שנוגעות לכל אחד ואחד מהשומעים 
בבית הכנסת. ראשית דבר היא ההלכה הבסיסית בכל אדם שמגיע לשמוע 
ולצאת ידי חובת מצוה שצריך לכוון בדעתו לפני תחילת השמיעה שהוא 

מתכוון לצאת ידי חובתו בתקיעות האלו.
כל התקיעה  צריכים לשמוע את  היא ההלכה שהשומעים  נוספת  הלכה 
מתחילתה ועד סופה, ופירוש הדבר, שגם אם הבעל תוקע תוקע תקיעה 
ארוכה יותר מהנצרך לפי ההלכה, לא מספיק לשמוע מתוך התקיעה את 
השיעור הנצרך, אלא צריך לשמוע את כל התקיעה ולכן צריכים להאזין 

לתוקע כל עוד הוא עסוק בתקיעתו.
השומע  שבו  למצב  להגיע  שלא  אליה,  לב  לשים  שצריך  נוספת  נקודה 
חושב שהתוקע אוחז במקום אחר מהמקום שבו הוא באמת נמצא, ולמשל, 
שלא ייווצר מצב שהתוקע מתחיל כבר את התקיעות של 'תקיעה-שברים-
ה'תקיעה- מתקיעות  אחת  על  חוזר  שהוא  חושבים  והשומעים  תקיעה' 
לוודא  שצריך  מה'מקרא'  גם  נדרשת  זו  זהירות  שברים-תרועה-תקיעה'. 
שבמקרה שהוא מחזיר את הבעל תוקע על אחת מהסדרות של התקיעות, 
ויודע לכוון לתקיעות שבהן התוקע באמת  יודע זאת  שציבור השומעים 

אוחז.

שאלה: 
מתי צריכים להדליק נרות של היום השני של ראש השנה?

תשובה: 
צריכים לחכות עד לצאת הכוכבים של סוף היום הראשון בשביל להדליק 
נרות. בהלכה מבואר שיש איסור להכין שום דבר מהיום הראשון של ראש 
השנה ליום השני, ולכן אי אפשר להדליק את הנרות של היום השני בזמן 
ליום השני  גם ההכנה של הנרות  יתירה מזו,  שהוא עדיין היום הראשון. 

צריכה להיעשות בלילה.
ראש השנה,  השני של  הלילה  סעודת  ההכנות של  לכל  נוגעת  זו  הלכה 
וצריכות הנשים לשים לב שהן יכולות להתחיל את ההכנות של הסעודה 
כגון חיתוך סלט, סידור סלטים בקערות, עריכת שולחן החג וכדומה - רק 

אחרי צאת הכוכבים.

הרה"ג אפרים קרלינסקי, מורה הוראה

יש להם  חלק
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'מחר דיאטה'.  זו הזדמנות לדבר על תופעת  רגע לפני ראש השנה, 
מחר נהיה צדיקים. מחר נלמד ברצינות ונתפלל בכוונה. מחר נעבוד 
על המידות. מחר נשקיע בזמני איכות בבית ונפרגן ליקירנו. מחר. בלי 

נדר. ואם לא מחר - אז מחרתיים. 

פרשת השבוע שלנו מאד קצרה, ובכל זאת, יש מילה אחת שחוזרת 
בה שוב ושוב, ב-13 פסוקים )!( חוזרת המילה "הַיּוֹם". לא מחר, היום. 
למחר.  לדחות  ולא  היום  את  לייקר  חשוב  כמה  מכאן  ללמוד  ניתן 
להתפעל, להתרגש, 'בכל יום יהיו בעיניך כחדשים' )רש"י דברים ו' ו'(, 
להתחיל צעד קטן היום, ולא לדחות למחר, שזו עצת היצר. לא ניתן 
לחיים לחלוף על פנינו בזמן שאנחנו עסוקים לתכנן תוכניות )כמאמר 
החכם(, אלא ננהג כעצת הצדיקים ונבין 'כִּי אֵין לְאָדָם בְּעוֹלָמוֹ כִּי אִם 
אַחֵר  הַמָּחֳרָת הוּא עוֹלָם  יוֹם  כִּי  בּוֹ,  שֶׁעוֹמֵד  הַשָּׁעָה  וְאוֹתוֹ  הַיּוֹם  אוֹתוֹ 

לְגַמְרֵי' )ליקו"מ סי' רע"ב(. 

צריך לייקר כל יום, לחיות אותו באמת. יש להדגשה הזו של התורה 
מה  תקוה.  של  בשורה  המון  בו  שיש  צד  שני,  צד  גם  'היום'  למילה 
שהיה היה, כל יום הוא יחידה בפני עצמה, וגם אם אתמול לא הייתי 
בהגדרות  עצמי  את  למתג  או  אותי  לייאש  לזה  לתת  לא  מושלם, 
מקבעות, אלא להסתער על כל יום מחדש באמונה בעצמי, ובאמונה 

בקב"ה עוצמתית ומחודשת. 

המקובלים הוסיפו בזה עומק נוסף, שבעת לידתו של האדם ניתנים 
לו חלקי נשמה כמספר ימי חייו. בכל יום תפקידו של האדם לתקן את 
חלק הנשמה ששייך לאותו היום בלבד )אור החיים בראשית מ"ז כ"ט 
בשם האר"י(. כל יום נחשף בנשמותינו חלק אחר לגמרי. החלק הזה 

מגיע כלוח קנבס חלק. חלק יומי בלי קשר למה שקרה אתמול.

לכן, גם אם אתמול הייתי רחוק מן השלמוּת, זה לא משנה כלל לגבי 
כ"ה  פרק  למרים'  'זכור  בספרו  חיים  כתב החפץ  )ולכן  היום  עבודת 
שראוי להגיד בלילה וידוי בקריאת שמע שעל המיטה, כדי שהחלק 
הזה יעלה לשמים ללא חטא(. רק ביום המיתה יחזרו כל חלקי הנשמה 
בפני  יחידה  הוא  יום  כל  אבל  לתשובה(.  מסוגל  יום  זה  )ולכן  כולה 

עצמה, בלי תלות בעבר ובאתמול. 

אלוף  הוא  הזה.  היסוד  את  ולהשכיח  אותנו  לייאש  מנסה  היצר 
בלהזכיר לנו את כישלונותינו, ובכך הוא מוודא שלא נתאמץ יותר מדי 
להשתנות. הוא גם מפעיל שליחים שיזכירו לנו את מעשינו הראשונים 
וידאגו לקבע אותנו. אבל בניגוד אליהם, השם יתברך מאמין בנו בכל 
אֱמוּנָתֶךָ",  רַבָּה  לַבְּקָרִים  "חֲדָשִׁים  כ"ג(:  ג'  )איכה  שנאמר  מחדש,  יום 
אמונתו בנו מתחדשת בכל יום למשהו חדש ומחודש, אהבה חדשה 
וזה לא סתם עוד פסוק, אלא הקב"ה רוצה שזה  עם אמון אינסופי. 

יהיה משפט הפתיחה שלנו בכל בוקר: "רַבָּה אֱמוּנָתֶך". 

בכל  ונכשלים  נופלים  היו  אילו  שגם  עצמם  על  העידו  הצדיקים 
כאילו  מחדש  ומתחילים  בבוקר  קמים  היו  הם  שבתורה,  העבירות 
כלום. כל עוד הנר דולק אפשר עוד לתקן. נכון, יש זמן ביום לעשות 
תשובה, אבל שאר כל היום - בשמחה. ובמיוחד לקראת סוף החודש 
ימי  ממש.  הזה  היסוד  על  מרמז  שמזלו  לִי",  וְדוֹדִי  לְדוֹדִי  "אֲנִי  של 
שוב  חוזרת  היום  המילה  בהן  הפרשיות  על  תמיד  שנופלים  קירבה 
ושוב. רגע לפני ראש השנה, שבו ההתחדשות מסוגלת וזמינה יותר. 
העיקר  היה,  שהיה  מה  מחודשת.  והזדמנות  התחלה  הוא  יום  כל 

להתחיל מהתחלה. עם חיוך. 

היום. 

עכשיו.

מחר דיאטה
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רק דמעה
ימים ספורים לפני ראש השנה שעבר קיבלתי טלפון נסער. על הקו היה 
יוגב, בחור צעיר שעשה את צעדיו הראשונים בעולמה של תורה. יוגב עבר 
תהליך אישי מורכב מאוד, הוא היה 'על גג העולם' במונחים מקומיים. יזם 
מצליח, צעיר שכבר ראה את המיליונים. יום אחד משהו נגע בו. הוא קרא 
מאמר שטלטל אותו, חיפש מעט יותר, ומפה לשם הוא הגיע לישיבה והחל 

ללמוד מידי יום כמה שעות בהתמדה.
סיפר שסיים  הוא  בכי.  סף  על  היה  הוא  ממנו  הטלפון שקיבלתי  בשיחת 
לה  הפריעה  מאוד  המעטה,  בלשון  בו  תמכה  שלא  שלו,  אמא  עם  שיחה 
הדרך בה הוא הולך, היא הרגישה שהיא מאבדת אותו ושהוא עוזב את כל 

מה שהיא השקיעה בו במשך שנים.
שוחחנו שיחה ארוכה, ליבנו יחד את האתגרים ואת האופן בו ניתן להמשיך 
לשמור על כבודה, לפייס את דעתה ובמקביל, כמובן, להמשיך בדרך העולה 
בית א-ל. בסיומה של השיחה יוגב ביקש לשאול שאלה אחת נוספת: רק 
אני ואתה יודעים, הוא אמר, רק אני ואתה יודעים כמה כאב-לב אני עובר. 
כמה דמעות אמא שלי שפכה בימים האחרונים. כמה צער, כמה קושי יש 
לך  נראה  למישהו?  משנה  שזה  חושב  אתה  כזה.  ועמוק  פנימי  בתהליך 

שלמישהו אכפת כמה מורכב התהליך מלא-החיבוטים-והקשיים שלי?
הימים היו, כאמור, קרובים לראש השנה. ביקשתי ללמוד אתו קטע קצר 
מאה  תוקעים  אנו  השנה  בראש  השנה.  ראש  במסכת  התוספות  מדברי 

תקיעות. המספר הוא מדויק. מדוע?
בעלי התוספות מלמדים כי חכמינו תקנו זאת לזכר יבבות אחרות. יבבות 
של אם אחת. בספר שופטים מסופר על אדם בשם סיסרא. סיסרא עמד 
בראש צבא שבא להילחם בעם ישראל ונוצח בדרך ניסית. אימו, שהתרגלה 
כל ימיה לניצחונות-בזק של בנה, המתינה לחזרתו של סיסרא מהקרב. אך 
וכך מתארת דבורה הנביאה, שופטת ישראל באותה  הפעם הוא לא חזר. 
התקופה, את דאגתה של האם לשלום בנה: בְּעַד הַחַלּוֹן נִשְׁקְפָה וַתְּיַבֵּב אֵם 
מַרְכְּבוֹתָיו  פַּעֲמֵי  אֶחֱרוּ  רִכְבּוֹ לָבוֹא מַדּוּעַ  הָאֶשְׁנָב מַדּוּעַ בֹּשֵׁשׁ  בְּעַד  סִיסְרָא 

)שופטים, ה כח(.
מאה בכיות בכתה אם-סיסרא באותה העת. מאה יבבות יבבה מתוך דאגתה 
הרבה. ולזכרן של מאה הבכיות ההן, הורו לנו חכמים לתקוע מאה תקיעות 
- מה  כל שנה מחדש. מאה בדיוק, כמו המאה שלה. והשאלה מתבקשת 
למניין  וטעם  בסיס  מהוות  הזו  המרשעת  של  דמעותיה  מדוע  הקשר? 

תקיעות השופר?
---

בקשו  אותו  מסר  כאן  יש  ליוגב.  אמרתי  יהודי,  לכל  חשוב  מסר  כאן  יש 
החכמים להעביר לכל יהודי בכל מקום בעולם ששומע את תקיעת השופר.

שם  למישהו,  ספר.  מישהו  כי  סיסרא?  אם  של  הבכיות  מספר  לנו  מנין 
למעלה, היה חשוב לדעת כמה בכיות בדיוק היא בכתה וכמה יבבות היא 
יבבה. כי כל תחושה נספרת, כל כאב נרשם. אפילו דמעותיה של אם של 
כזו  אישה  ואם  בדיוק.  נמדדו  ה',  עם  את  להשמיד  במטרה  שהגיע  אדם 
קבלה יחס מחבק כזה, ודאי שאלו שהא-ל ממתין לקריאתם זוכים ליחס 

אוהב ואכפתי כל-כך.
הרגשה  כל  בלב,  תחושה  כל  יקרים!  יהודים  דעו,  השופר:  לנו  קורא  וכך 
קטנה, הכל עולה כעת לריבון כל העולמים. אל תזלזלו באף רגש קל! אל 
מחשבה  כל  רצון-טוב,  כל  מינורית!  התעוררות  אף  של  בערכה  תמעיטו 
לפרופיל  ומתווספים  הבורא  של  לשולחנו  היישר  עולים  אלה  כל  חיובית, 

החיובי אותו אנו בונים כעת!
---

אם אפילו דמעה אחת נחשבת, כמה מרומם לקבל על עצמו שעה שבועית 
או  לפני  לעבוד  בלי  מאמץ,  בלי   ?ZOOMב רחוק  אח  עם  ללימוד  שלמה 
את  נאיר  יחד,  לך.  נשבץ  שאנו  חברותא  עם  שבועית  אחת  שעה  אחרי. 

העולם!

הרב משה שמעון אופן, מנחה ב'אחים לנפש'

נפשי        בשאלתי 
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מחוברת. אגב, אנחנו לא המצאנו את הגלגל. יש קהילות יפהפיות, 
הציבור  לא  ובפרט  קהילות,  לכאלה  לא מחובר  הציבור  רוב  אבל 

שעליו אנחנו מדברים".
ומי הציבור הזה?

"אנחנו מדברים על בוגרי ישיבות, נשואים, שיצאו לשוק העבודה, 
יש  בקהילה.  במקום שלהם  בנוח  פחות  מרגישים  מכך  וכתוצאה 
כאן ציבור שכרגע נמצא בצד, ולזה שהוא בצד יש הרבה השלכות 
רוחניות. המטרה לחבר אותם מחדש לבית המדרש ולבית הכנסת".

מתי התחילה הפעילות של 'חלקי' ומה מצבו כיום?
10 חודשים  "ההתנעה הראשונית הייתה לפני שנה, ואנחנו אחרי 
של פעילות חזקה. יש לנו היום למעלה מ-30 נקודות פעילות. זה 
יכול להיות יישוב או שכונה בעיר גדולה. בכל נקודה כזו יש יזם 
לשמוע  יכול  אתה  ומרגשים.  מדהימים  סיפורים  להם  ויש  פעיל, 
והם מרגישים שהם חוזרים  אנשים מספרים שהם היו מנותקים, 
פנימה, מתחילים להקפיד יותר. דוגמא אישית: שיעור הדף היומי 
שאני מוסר הוא מאוד חברתי. יום אחד אני שם לב למשהו מוזר 
'משהו נראה בך שונה, מה קרה?'  באחד המשתתפים. אמרתי לו 
רק אחרי יומיים קלטתי שהוא התחיל להוציא את הציציות החוצה. 
אני בכלל לא נכנס לנושא עצמו, וזה לא העסיק כמובן אף אחד. 
לעצמו  ונתן  לרוחניות שלו  יותר מחובר  הרגיש  אישית  הוא  אבל 
יותר. אנשים עוברים לסמארטפונים מוגנים,  מראה חיצוני תורני 
היהודית שלהם  הזהות  כי  אלא  להם משהו,  אומר  מישהו  כי  לא 

מתחזקת". 
לא  והוא  מרץ  עם  רכז  מגיע  שבהם  מקרים  הסתם  מן  יש 
מצליח להתרומם, לא תופס את האנשים ולא מגיע לקבוצה 

מכובדת. מה עושים במקרה כזה?
ויכולת.  רצון  זה  להצלחה  הסוד  כזה,  דבר  ואין  שכמעט  "האמת 
בדרך כלל אי הצלחה לא קשורה דווקא לסביבה, אלא שהפעילות 
של היזם לא נכונה. יש מקרה נדיר של עיר שלא הצליחו בה שוב 

ושוב. ואולי שם זה קשור לאופי המקום".

יש לכם דרך לסייע לרכז כזה?
המקרים  ברוב  כי  ארגוני,  ייעוץ  של  תהליך  מקבל  הוא  "בוודאי. 
חוסר הצלחה מגיע מחוסר בהירות. כשלא ממוקד ומסודר לנו מה 
המטרה, מה הדרך ומה המציאות בשטח. לכן אנחנו יושבים יחד, 
מנתחים את הנושא ועושים סדר. יש לנו גם פגישות של קבוצות 
עבודה קטנות, שבהן כל אחד תורם מהניסיון שלו. יש גם קבוצת 
ווטסאפ של כל היזמים. בכלל, ווטסאפ זה תנאי בסיסי ליזם, כדי 
שם,  נמצא  הגדול  שרובו  היעד  קהל  מול  לתקשר  קל  לו  שיהיה 
וגם כדי להיות בקבוצת היזמים, שכלולים בה גם יזמי משנה. הם 
ועוזרים  מהפעילות  חלק  הם  אבל  שכר,  מקבלים  שלא  אנשים 
את  מבינים  לעזור,  שרוצים  איש  כחמישים  בקבוצה  יש  ליזמים. 

האתגרים, וכל שאלה וקושי שעולה מקבלים מענה, דיון ועצות". 
לאן מתקדמים מכאן?

"דבר ראשון אנחנו רוצים להכפיל את המערכת. המטרה היא שבכל 
בחוץ.  שיישאר  מישהו  שיהיה  סיבה  שום  אין  נציג.  יהיה  מקום 
לנשים,  פעילות  של  הנושא  על  דגש  לשים  רוצים  אנחנו  בנוסף 
יהודית.  זהות  על  הרצאות  להביא  שלנו.  בציבור  שמוזנח  תחום 
היה לנו שת"פ מאוד מוצלח עם הרב זאב קצנלבוגן, ועכשיו אנחנו 
שתתחברנה.  לנשים,  גם  הנקודות  בכל  ולפנות  להתרחב  רוצים 

ומעבר לזה, השמים הם הגבול במה שאפשר לעשות בקהילה.
ליצור קהילות מובדלות  לי להדגיש: אנחנו לא מעוניינים  "חשוב 
של  בעולמה  ששקועים  לאברכים  להיפך,  עובדים'.  'חרדים  של 
היא  הנקודה  לסובבים.  ולתת  לתרום  מה  הרבה  כך  כל  יש  תורה 
ליצור מקום שיהיה לכל אחד חיבור רוחני וחברתי. גם אדם שלא 
זכה להיות אברך וממלא את התפקיד שלו בצורה אחרת, אין סיבה 

שהוא לא ישתלב ויהיה חלק מקהילה".

היזם // המשך




